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فائزه شـــهریاری متولـــد 6 آبان 1373 
در تهـــران، هم اکنـــون با 175 ســـانتی 
متر قد و 65 کیلوگرم وزن در پســـت 
شـــوتینگ گارد بـــه میـــدان مـــی رود و 
همچنین نایب رئیس هیأت بسکتبال 

شهرری است.
او در خانواده ای ورزش دوست به دنیا 
آمده که در شهرری بزرگ شده است 
و اصالتاً کرد کرمانشـــاهی می باشـــد. 
پدرش والیبالیســـت ســـابق و مادرش 
قهرمان و مربی رشته آمادگی جسمانی 
اســـت و همچنین بـــرادر کوچک ترش 
علی عضو تیم ملی بســـکتبال جوانان 
و تیـــم مهـــرام تهـــران اســـت. بـــرادری 
کوچک تر از خود به نام امیرعباس نیز 
داشـــت که بـــر اثر ســـانحه تصادف از 
دنیا رفته است و او هم بسکتبال کار 

می کرد.
در  او  کـــه  زمانـــی  هـــم  مـــادرش 
از ســـاعت 6 صبـــح  بـــود،  شـــکمش 
را   NBA بازی هـــای  و  می شـــد  بلنـــد 
تماشا می کرد: » مامانم می گوید الان 
کـــه بسکتبالیســـت شـــدی احســـاس 
می کردم تو هم آن موقع آنجا بازی ها 
را می دیـــدی و مثل من کوبی برایانت 

را دوست داشتی.«
فائزه شهریاری بسکتبال خود را سال 
1384 از 11 ســـالگی زیـــر نظر ســـپیده 
خوشـــقدم آغاز کرد و اولین بار ســـال 
1387 در 14 سالگی به تیم نوجوانان 
ایران دعوت شـــد و از سال 1392 هم 

عضو تیم ملی بزرگسالان شد.
بـــا تیـــم ملـــی ایـــران مـــدال برنـــز  او 
مسابقات دانشـــجویان جهان و مقام 
ســـومی مسابقات غرب آسیا را تجربه 

کرده است.
اینطور که از سابقه شما پیداست از نوزادی 

عاشق بسکتبال بودید؟

از کلاس پنجـــم همزمـــان عضـــو تیم های 
والیبال، هندبال و بسکتبال مدرسه بودم و 
بسکتبالم از همه شان ضعیف تر بود. علاقه 
اصلـــی من والیبال بـــود و به اصـــرار مادرم 
رفتم بســـکتبال و یک روز مربـــی من خانم 
سپیده خوشقدم که موفقیت ورزشی خود 
می خواهی  اگر  گفت  هســـتم،  مدیونش  را 
حرفه ای شوی باید یک ورزش را انتخاب کنی 
و من تصمیم گرفتم سراغ بسکتبال بروم و 
برای همیشه با والیبال خداحافظی کردم.

امسال گروه بهمن به فینال نرسید. چه 

اتفاقی افتاد؟

تیم خوبی داشتیم. اما خارجی های گرگان 
عملکرد خوبی داشـــتند و با شکست ما به 
نیمه نهایی رفتند. این موضوع من را خیلی 

ناراحت کرده است.
بهترین خاطره شما از عید نوروز چیست؟

همیشـــه تمام تایم را در اعیـــاد نوروز پیش 
خانواده بودم. امـــا کرونا این فاصله را بین 
خانواده هـــا زیاد کرده اســـت. ضمن اینکه 
خانواده  همـــراه  نمی کنم  وقـــت  اصلاً  من 
جایی بروم. یا سر تمرینم یا به دنبال طراحی 

برند خودم.
مهم ترین اتفاقی که در سال 85 برای شما 

افتاد چه بود؟

راه اندازی کار جدید که طراحی لباس به نام 
رته )به زبان ایتالیایی تور می باشـــد(. من و 
یکی از دوســـتانم قدهای بلندی داشتیم و 
در مدرســـه به ما می گفتند زرافه. به همین 
دلیـــل لوگوی لبـــاس را به شـــکل دو زرافه 

طراحی کردیم.
اهل پوشیدن لباس و ساعت های برند 

هستید؟

در برند لباســـها بیشـــتر متریال برایم مهم 
نایک  دنبال  بیشـــتر  هم  ورزشکاران  است. 
فرقی  برایـــم  ســـاعت  برند  امـــا  هســـتند. 

نمی کند.
وقتی با کسی وعده ملاقات دارید زودتر 

می رسید یا دیرتر؟

همیشه زودتر ســـر قرار می روم چرا که تایم 
برایم مهم است.

معمولاً در جیب تان چه مقدار پول 

می گذارید؟

همیشه کارت بانکی همراهم است.
بزرگترین آرزوی شما در سال 1401 چیست؟

ســـلامتی همه مردم کشـــورم. دوم شرایط 
اقتصادی بهتر شـــود. در کار و بسکتبال به 

هر آنچه می خواهم برسم.
عیدها کجا می روید؟

اغلـــب شـــمال. البتـــه تهـــران را به دلیـــل 
خلوتی اش در ایام عید بیشتر دوست دارم.

آیا میشه زیر آب گریه کرد؟

زیر آب هر چقدر گریه کنی نمی توانی ببینی.
چطور ممکن است انسان اول به فضا سفر 

کند و سپس به فکرش برسد که زیر چمدان 

چرخ بگذارد؟

تمرکز  اینکه  اســـت.  مردم  خواهی  زیاده  از 
نداریم.

چرا می گویند طرف مثل بچه خوابش 
برده در حالی که بچه ها هر دو ساعت 
یک بار از خواب بیدار می شوند و گریه 

می کنند؟
فکر  حداقل  ندارند.  فکری  دغدغه  بچه ها 

و خیال نمی کنند و با آرامش می خوابند.
چرا وقتی باطری کنترل تلویزیون تمام 

می شود دکمه های آن را محکمتر فشار 
می دهیم؟

باور نمی کنیم که باطریش تمام شده است.
امسال از لحاظ کاری و شخصی برایتان 

چگونه بود و آیا از آن راضی بودید؟
به فائزه نمره 20 نمی دهم. امسال 18 گرفتم. 
چـــرا که یکـــی از اهداف بزرگم رســـیدن به 

فینال با گروه بهمن بود که به آن نرسیدم.
در بین مسابقات ورزشی کدام را 

پسندیدید؟
فینال جـــام جهانی در قطر بین فرانســـه و 
بود  ناراحت کننده  خیلـــی  برایم  آرژانتین. 

که امباپه قهرمان نشد.
اهل تلویزیون یا سایر تفریحات مثل 
مطالعه، موسیقی و سینما هستید؟

اگـــر وقت داشـــته باشـــم یک ســـریال نگاه 
می کنم.کتاب می خوانم. الان هم مشغول 
تحصیلات در رشته روانشناسی تربیت بدنی 

هستم.
تا به حال از خبرنگار یا رسانه ای شکایت 

کرده اید؟
هیج وقت نشده، ارتباط خوبی با رسانه ها 

دارم. حتی اگر بر ضدم نوشته باشند.
فعالیت اقتصادی خارج از بسکتبال 

دارید؟
تولید برند رته.

با کدام کار از شما به نیکی یاد خواهد 
شد؟

همیشه پرتلاش هستم و داوران زمین به من 
لقب خوش اخلاق ترین داده اند.

در فدراسیون بسکتبال با چه کسی 
بیشتر ارتباط مثبت دارید؟

خانم دهقان.
از شبکه های اجتماعی استفاده 

می کنید؟
دخترای ورزشکار در محیط اجتماعی زیاد 
دیده نمی شـــوند. پس با فعالیت در شبکه 

مجازی خود را معرفی کنند.
بهترین و بدترین اخلاق شهریاری 

چیست؟
صبورم. اما اگر صبوریم به جایی برســـد که 

خشمگین شوم دیگر جای بازگشت ندارد.
درآمدت از بسکتبال چقدر است؟

الان با این قیمت دلار هیچ.
بهترین سین هفت سین و قشنگ ترین 

رسم نوروز از نظر شما؟
ســـکه، دیـــد و بازدیـــد نـــوروزی و عاشـــق 

پسته های آجیل هستم.
 چه حسی نسبت به سال خرگوش 

دارید؟
خ می دهد. به نظرم تحولی گسترده ر
نمره ای که به خودتان در سال 98 

می دهید.
خوشبختانه همه چی رو به پیشرفت رفته و 
در بسکتبال و حرفه کاریم بسیار جلو رفتم.

سیزده به در را چگونه می گذرانید؟
سبزی گره می زنم. هر سال هم نیتم باز شده 

است.
پیغام نوروزی ات برای مردم؟

جز  که  چرا  باشید.  داشته  را  همدیگر  هوای 
هم کسی را نداریم.

سابقه داشته ایام نوروز در سفر جریمه 
رانندگی شوید؟

خیلی جریمه می شوم. همیشه از خط ویژه 
می گذرم. چرا که باید سریع به تمرین برسم.

یک تعریف از فصل بهار؟
خانه تکانی منزل، خانه تکانی شخصیت.

مهم ترین اتفاق ورزشی در سالی که 
گذشت؟

آقای جـــواد داوری ســـال اول ریاســـتش را 
می گذرانـــد و تا زمانی که در این رشـــته جا 
بیفتد نباید توقع زیادی داشت. اگر بخواهیم 
بسکتبال را اینچنین پیش ببریم دیگر نسلی 
نخواهد ماند. بهتر است در جام جهانی هم 

ریسک استفاده از جوانان را انجام بدهیم.
ارتباطتان با حیوانات چگونه است؟

خیلـــی خـــوب، بخصـــوص با ســـگ و گربه 
خانگی.

ســـیده الهـــام حســـینی یکـــی از بانوان 
تاریخ ســـاز ایران در رشـــته وزنه برداری 
اســـت. او در پنجمیـــن دوره بازی های 
و  اســـامی  همبســـتگی کشـــورهای 
دســـته 81 کیلوگـــرم ایران بـــا 3 مدال 
شـــامل یک طا و دو برنز، تاریخ سازی 
کرد و شـــبی رؤیایی را در قونیه پشت 
ســـر گذاشـــت. جالـــب اینکـــه تصاویر 
مهـــار وزنه هـــا توســـط ســـیده الهـــام 
حســـینی بـــا اســـتقبال کاربـــران زیادی 
در فضـــای مجازی همـــراه و بارها این 

تصاویر به اشـــتراک گذاشـــته شـــد.
امـــا این پایـــان کار بـــرای او نبود. الهام 
حســـینی در مســـابقات قهرمانی آسیا 
با رکـــورد 1۰۲ یک ضرب، 1۲۵ دوضرب 
و مجمـــوع ۲۲۷ کیلوگـــرم ســـه مـــدال 
طـــای یک ضرب، دوضـــرب و مجموع 
را کســـب کرد و توانســـت تاریخ سازی 
دیگری را در رده بزرگسالان رقم بزند. 
بـــه این ترتیب تیـــم وزنه بـــرداری زنان 
ایـــران بـــرای اولین بـــار توانســـت وارد 
جـــدول مدالـــی مســـابقات قهرمانـــی 

بزرگسالان آســـیا شود.
هرچنـــد وزنه بـــرداری بانـــوان در زمـــان 
ریاســـت علـــی مـــرادی راه اندازی شـــد 
امـــا در ادامـــه به دلیـــل بی توجهی هـــا، 
رونـــد حرکتـــی ایـــن بخش کند شـــد و 
در سایه همین بی توجهی ها از انگیزه 
ورزشـــکاران زیادی کاســـته شـــد. حالا 
ایـــن وزنه بـــردار می خواهـــد در رویداد 
جهانی مدال بگیـــرد تا بتواند آرزویش 
را که کســـب ســـهمیه المپیک است، 

محقـــق کند.
 بهترین خاطره شما از عید نوروز چیست؟

من از ســـال 1396 که وزنه برداری را اســـتارت 
زدم، تمامی ایام عید را در خانه گذراندم. نه 
به میهمانـــی می رفتم و نـــه در عید دیدنی ها 
شرکت داشتم. مسیر زندگی من همش در راه 
باشگاه بود. هر چند که به خاطر دارم در یکی 
از روزهای عید بود که توانستم حد نصابی را 

ثبت کنم که برایم بهترین روز بود.
مهم ترین اتفاقی که در سال 1401 برای شما 

اتفاق افتاد چه بود؟

کسب سه مدال طلای آسیا در بحرین. اینکه 
امیدوار شدم بانوان می توانند روزهای خوبی 

را برای وزنه برداری ایران رقم بزنند.
وقتی با کسی وعده ملاقات دارید زودتر 

می رسید یا دیرتر؟

من اصلاً خوش قـــول نیســـتم. چون همش 
بـــرای  فرصـــت  کوچکتریـــن  از  و  خســـته ام 

خوابیدن استفاده می کنم.
بزرگترین آرزوی شما در سال 1402 چیست؟

گرفتن سهمیه المپیک و اینکه در پاریس روی 
تخته بروم.

عیدها کجا می روید؟

چند سالی است که همش در اردو هستیم. 
اگـــر هـــم قصـــد مســـافرت داشـــته باشـــیم به 
روستای مادریم بابکی امیر بختیار می روم تا 
تجدید خاطرات شـــود. من خاطرات بچگی 

زیادی در این روستا داشته ام.
آیا میشه زیر آب گریه کرد؟

خیر. به نظرم در استخر باید خوش گذراند.
چرا میگن طرف مثل بچه خوابش برده در 

حالی که بچه ها هر دو ساعت یک بار از خواب 
بیدار می شن و گریه می کنن؟

بیایـــد،  خوابشـــون  کـــه  جایـــی  هـــر  بچه هـــا 
اســـتراحت می کنند. خود من هم هر جایی 
گیر بیـــاورم می خوابـــم. خوابیـــدن را خیلی 

دوست دارم.
چرا وقتی باطری کنترل تلویزیون تموم می شه 

دکمه های اونو محکمتر فشار می دیم؟

در صـــورت وقـــوع چنیـــن اتفاقی مـــن کنترل 
را پـــرت می کنـــم. باطریـــش را در مـــی آورم و 
دکمه هـــا را هـــم وقتی فشـــار بدهـــم دیگر در 

نمی آید.
امسال از لحاظ کاری و شخصی برایتان چگونه 

بود و آیا از آن راضی بودید؟

 من مشـــغول به کار نیستم. اما منبع 
ً
حقیقتا

درآمد وزنه بـــرداران نیز کفاف تهیه مکمل ها 
و حتی کفش مـــا را نمی دهـــد. فیزیوتراپی و 
ماساژ هم با بالارفتن دلار افزایش پیدا کرده. 
سال بدی نداشتیم اما باید گفت عدم ثبات 

اقتصادی بیشترین لطمه را به مردم زد.
در بین مسابقات ورزشی کدام را پسندیدید؟

رشـــته ژیمناســـتیک را خیلی دوســـت دارم. 
بخصوص در بازی های المپیک که با حرکات 
مـــوزون و ریتمیک همراه اســـت. متأســـفانه 
وقتـــی بچه بـــودم زیمناســـتیک نداشـــتیم و 
اکنون هم به خاطر شرایط پوششی تیم ملی 

نداریم.
اهل تلویزیون یا سایر تفریحات مثل مطالعه، 

موسیقی و سینما هستید؟

 خیلی فرصت ندارم کـــه تلویزیون و 
ً
حقیقتـــا

گاهی  سینما بروم. البته مطالعه می کنم تا آ
ذهنـــی ام بالاتـــر بـــرود. امـــا در کوچکتریـــن 

فرصت خالی می خوابم.
تا به حال از خبرنگار یا رسانه ای شکایت 

کرده اید؟

شـــکایت رســـمی خیر، ولـــی پیش آمـــده که 
خبرنگار چند تا سؤال از من بیشتر نکرده ولی 
یک صفحه برایم نوشته است. حتی به خاطر 
آن متن ها در زمان ریاست علی مرادی توبیخ 

هم شدم.
فعالیت اقتصادی خارج از فوتبال دارید؟

خیر.
حاشیه سازترین خبر در سال 1401 برای شما 

چه بود؟

در یک مصاحبه گفته بـــودم در منزل تمرین 
می کردم و دو، ســـه نفر همسایه از من شاکی 
شـــده بودند. در آن موقع به خاطر اینکه سر و 
صدا ایجاد نکنم وزنه را بعد انداختم و دیسک 
کمرم بیـــرون زد. ولی آن رســـانه زد شـــکایت 

همسایه کمرم را خرد کرد.
بزرگ ترین دروغی که در وزنه برداری شنیدید 

چه بود؟

مســـئولان  از  یکـــی  قبلـــی  فدراســـیون  در 
فدراسیون در مصاحبه اش گفته بود بانوان 

حالا حالاها نمی توانند مدال بگیرند.
در فدراسیون وزنه برداری با چه کسی بیشتر 

ارتباط مثبت دارید؟

مشاور تیم های ملی کوروش باقری.
از شبکه های اجتماعی استفاده می کنید؟

خودم را زیاد درگیر آن نمی کنم.
بهترین و بدترین اخلاق الهام حسینی چیست؟

بهتریـــن اخلاقـــم این اســـت که هیـــچ وقت 
ناامید نمی شـــود. بدترین هـــم اینکه خیلی 

دیر می بخشم.
فدراسیون می تواند میزبانی جام جهانی 

را بگیرد؟

امکانش نیست.
درآمدت از وزنه برداری چقدر است؟

درآمدی ندارم.
بهترین سین هفت سین و قشنگ ترین رسم 

نوروز از نظر شما؟

سبزه و رسمی که دوســـت دارم عید و بازدید 
است.

چه حسی نسبت به سال خرگوش دارید؟

همه چیز قرار است ناز پیش برود. امیدوارم 
سال خوبی برای همه مردم کشورم باشد.

نمره ای که به خودتان امسال می دهید؟
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برخی اتفاقات مـــن را عقب انداخـــت و باید 
گاهانه تر با آن برخورد کنـــم و روی تخته هم  آ

حرکات آخر را با تلاش بیشتری وزنه بزنم.
به نظرتان در چه زمینه هایی پیشرفت یا پسرفت 

داشته اید؟

پیشـــرفت ذهنی و خودباوری ام بیشتر شده 
اســـت. اما از طرف دیگـــر تک بعدی شـــدم و 

همزمان تنبلی می کنم.
یک دروغ سیزده بگویید؟

وزنه بـــرداری  دنیـــای  از  حســـینی  الهـــام 
خداحافظی می کند.

پیغام نوروزی ات برای مردم؟

ان شاءالله دست به هر کاری که می زنند خدا 
حضور داشـــته باشد و از آنها چشـــم برندارد. 
قدم هایشان را با خیر و برکت بردارند و شادی 

میهمان خانه هایشان باشد.
یک تعریف از فصل بهار؟

فصل بهـــار را خیلـــی دوســـت دارم. راحت تر 
می خوابم. بـــا آمدن بهار بوی تازگـــی و نونوار 
متولـــد  دوبـــاره  چیـــز  همـــه  می آیـــد.  شـــدن 

می شود.
ارتباطتون با حیوانات چگونه است؟

ارتباط بدی ندارم اما بـــه هنگام غذاخوردن 
سهیم شان نمی کنم.

درد دلی ندارید؟

اول از همه تبریک به دکتر سجاد انوشیروانی 
می گوید که لایق ترین فرد برای سمت ریاست 
بودند. بعد از آن باید گفت وزنه برداری خیلی 
دیر استارت خورد و امکانات و مربی متخصص 
نداریم. قبلاً نمی توانستیم به دلایل کم کاری 
ریاست فدراسیون تمرکز لازم را داشته باشیم. 
اما امیدوارم سجاد انوشیروانی نگاه ویژه ای 
داشته باشد. چرا که بانوان با شرایط سختی 
تمرین می کنند. آنها در هیأت ها لوازم مورد 

نیاز تمرین را ندارند.
کوروش باقری به عنوان مشاور در کنار تیم 

حرفه ای کار می کند؟

باقـــری و مربیانـــی چـــون کیومرث مقدســـی 
و نویـــد جابـــری بـــرای مـــن خیلـــی زحمـــت 
کشـــیده اند. بایـــد بگویـــم باقری مربـــی لول 
بالایی اســـت که در ســـطح مربیان المپیکی 
اقدام می کند. ســـعادت ماست که سرمربی 
ما شده اند و حس اعتمادی که به ما می دهند 

انگیزه های مان را بیشتر می کند.

شهریاری: با این قیمت دلار هیچ درآمدی در بسکتبال ندارم

خط خوردنم از تیم ملی سه به سه 
حاشیه سازترین خبر بود

خداحافظی الهام حسینی از دنیای وزنه برداری

حسینی: کنترل را پرت می کنم
مثل بچه ها هرجا گیرم بیاد، می خوابم

 پریسا غفاری
روزنامه نگار

گزارش


